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فرهنگفرهنگ @ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y گزارش

ســـینمایی  بنیـــاد 

فارابی در ادامه مسیر 

شفاف سازی به شیوه 

سینمایی،  سازمان 

گزارش عملکرد مالی 

خود در سال 98 را منتشر کرد. 16 صفحه پی دی اف که مانند 

سایر گزارش های مالی از نوع شفاف سازی، تنها به عناوین 

کلی بســـنده کرده و در کمتر موردی است که این بنیاد، به 

مصادیق و ریزشاخه های هریک از سرفصل هایش ورود کرده 

باشـــد. طی این گزارش، این بنیاد طی یک سال مالی 98، 

حدود 47 میلیارد تومان بودجه صرف کرده است.

همین چند روز پیش بود که گزارش مالی انجمن ســـینمای 

جوانان ایران طی چهار ماه نخست سال 99 منتشر و در آن 

مشـــخص شد از 27میلیارد بودجه این نهاد طی این مدت، 

نیمی از آن یعنی 13میلیارد صرف »کمک به راهبری مدیریت 

فیلمسازی جوانان« شده! درحالی که از این میزان، کمتر از 

هشت میلیارد صرف تولید فیلم شده است.

حالا اما فارابی، درحالی اقدام به شفاف ســـازی طبق مدل 

سازمان سینمایی کرده که ابهامات عجیبی در این گزارش به 

چشم می خورد؛ ابهام هایی که حتی روابط عمومی این بنیاد 

و خزانه دار آن را وادار به توضیح دوباره و رفع نگرانی ها کرد اما 

توضیح ایـــن عزیزان، نه تنها گره ای از ابهامات موجود مالی 

این نهاد را باز نکرد بلکه ســـوالات بســـیاری را حول بازدهی 

عملکردهایی که طبق بودجه این نهاد عملیاتی شـــده اند، 

بدون پاسخ گذاشت.

گـــزاره محبوبیت فیلمســـازان در اعطای وام نیـــز از دیگر 

شائبه هایی است که طی چند سال اخیر، دامن این بنیاد را 

گرفته است. همچنان دایره محدودی از فیلمسازان، موفق به 

دریافت وام این بنیاد شده و برخی ها مانند »خسرو سینایی« 

پس از چند سال دویدن )که موفق نشد بودجه نه چندان زیاد 

پروژه بین المللی »قطار زمستانی« را فراهم آورد( نتوانستند 

بودجه ای برای کارهای خود فراهم کنند. این گزاره، صدای 

بسیاری از سینماگران ازجمله »منیژه حکمت« را هم بلند کرد 

که پس از انتشار این گزارش مالی، در نوشته ای به طعنه آورد: 

»بنیاد سینمایی فارابی از شفاف سازی مالی شما و هزینه های 

آن بنیاد، من خیلی خجالت کشیدم. من شرمنده سینمای 

ایران!« که البته این موضوع به اختلافات حکمت با بنیاد بر 

سر تولید »شهر موش ها 2« برمی گردد.

در ادامه و برای روشـــن تر شدن بیشتر این ابهامات، به چند 

مورد برگرفته از ســـندهایی که بنیاد سینمایی فارابی منتشر 

کرده، خواهیم پرداخت.

 هزینه های جاری؛ 

یک سوم بودجه سالانه فارابی! 

طبق جدول کلی هزینه کرد یک ساله فارابی، مشخص شده 

که ایـــن بنیاد برای هزینه های جاری و پشـــتیبانی، چیزی 

حدود 15میلیارد و 700 میلیون تومان )معادل یک ســـوم 

بودجه ســـالانه این نهاد(، صرف کرده است. جالب تر آنکه 

بـــرای این ردیف بودجه، هیچ توضیحی هم در نظر نگرفته و 

تنها به صورت کلی به همین عنوان اشاره کرده که این مبلغ 

خرج هزینه های جاری و پشتیبانی شده است! 

احتمالا منظور از این ردیف، حقوق پرســـنل بنیاد و ساپورت 

مالی کارگروه ها و هیات های مختلفی است که در این بنیاد 

مشغول فعالیت هستند. هیات هایی که سال هاست فعالیت 

آنها مورد انتقاد بخش وســـیعی از ســـینماگران قرار گرفته و 

عنوان می کنند که این هیات ها با عملکردهای ســـلیقه ای 

خود، به تولیدات این بنیاد و میزان حمایت های آنان جهت 

داده و این موهبت، نصیب تمامی متقاضیان نمی شود.

نکته دیگر اینکه اگر یک ســـوم بودجه سالانه فارابی، خرج 

دســـتمزدها و دیگـــر امور جاری کارمندان می شـــود، باید 

مشخص شود که فارابی درحال حاضر به چه تعداد افراد و با 

چه میزان تخصصی، چه واریزی هایی را انجام می دهد. البته 

که انتشار فیش حقوقی مدیران ارشد فارابی، دیگر خواسته ای 

است که می تواند در ادامه همین مسیر شفافیت، با استقبال 

قابل توجه اهالی رسانه و دوستداران سینما همراه باشد.

 حمایت از تحقیق و نگارش

فارابی در ســـال 98، حدود 750 میلیون را صرف حمایت از 

تحقیق و نگارش 19 فیلمنامه کرده اســـت. البته تمام این 

پول به نویســـندگان این 19 فیلمنامه نرسیده بلکه یک سوم 

این مبلغ به شوراهای تخصصی! رسیده که مشخص نیست 

چه تعداد افراد با چه تخصص هایی در آن حاضر هســـتند و 

چه وظایفی را برعهده دارند.

اینکـــه چرا فارابی در طول یک ســـال، تنها از روند تحقیق و 

نگارش 19 فیلمنامه که هفت مورد آن در ژانر کودک و نوجوان 

اســـت )و مشخص نیســـت این ژانر به چه دلیل تا این میزان 

هزینـــه تحقیق و نگارش باید دریافـــت کند( حمایت کرده، 

خود محل ابهام اســـت. در روزگاری که تولیدات سینمایی 

کشـــور، بیش از 100 عنوان فیلم اســـت و اکثریت قریب به 

اتفاق آنها نیز خواستار این حمایت فارابی هستند، این تعداد 

فیلمنامه )که به جز یکی، دو مورد، عناوین خیلی بزرگی در 

میان شان نیست( برچه مبنایی انتخاب می شوند و اینکه آیا 

کار شوراهای تخصصی که سالانه حدود 250میلیون تومان 

اعتبار می گیرند، تشخیص این مهم است که به کدام فیلمنامه 

حمایت تعلق بگیرد و به کدام یک از آنها نگیرد؟

این شـــورا، یکـــی از آن کارگروه ها و هیات هایی اســـت که 

در فارابـــی حضور دارند و بایـــد اعضا، تخصص ها، وظایف و 

دریافتی شان برای اهالی سینما شفاف سازی شود.

 مشارکت عجیب در تولید فیلم سینمایی

طبق آمار ناقصی که سازمان سینمایی چندی پیش از مالکیت 

بیش از هزارفیلم سینمایی منتشر کرده بود، مشخص شد که 

فارابی در دهه 60، برای بیش از 25 فیلم، در دهه 70، حدود 

35 فیلم، در دهه 80 حدود 40 فیلم و در دهه 90 حدود 30 

فیلم، مالکیت صددرصدی داشته است. این تعداد مالکیت 

در ســـال 98، به تنها یک فیلم، آن هم در ژانر کودک و برای 

فیلمی با عنوان »مهران« محدود شده است.

ضمن آنکه به جز این مورد، فارابی طی ســـال گذشته، تنها 

در 19 فیلم دیگر، مشـــارکت های نسبی از 10 تا 60 درصد 

را انجام داده است. فارغ از کمیت عجیبی که بنیادی مانند 

فارابی طی سال گذشـــته تجربه کرده و اصلا قابل قیاس با 

تعدد موارد در سال های قبلش نیست، کیفیت کارهایی که 

فارابی در تولید آنها مشارکت می کند نیز دیگر ابهامی است که 

ذهن بسیاری از سینمادوستان را به خود مشغول کرده است.

سوم شخص غایب، گیتی، ســـونامی، قطار آن شب، مسیر 

معکوس، پدران، آنجا همان ساعت، مهران، شاه ماهی، زالاوا، 

من می ترسم، مهمانی نقاب ها، رویای سهراب، یانو، موسی، 

فرمانروای آب، مغز استخوان، مردن در آب مطهر، الماس و 

تی تی، شاکله این 20 فیلمنامه مورد مشارکت فارابی در سال 

98 را تشکیل می دهند.

البته ناگفته نماند این بنیاد، مالکیت 12 پروژه دیگر در سال 

98 را خریـــداری کرده که درصد مالکیت آنها از 60 تا 100 

درصد متغیر است. این 12 فیلم عبارت است از: نسترن های 

وحشی، کاتی و ستاره، حورا، فرار از اردو، قرار بعدی همان جا، 

طف نامه، مواجهه، ترومای ســـرخ، بازیـــوو، اینجا هم باران 

می بارد و کارت پرواز.

فیلم هایی عمدتا خنثی که ماهیت فارابی را از نهادی تاثیرگذار 

در بعد تولیداتی، به سراشـــیبی تنزل داده و سبب شده این 

نهاد دیگـــر مانند دهه های قبلی خود، در آثار مهم، خوب و 

جریان ساز سینمای ایران مشارکت فعالی نداشته باشد.

باید مشـــخص شـــود چرا فارابی از میان تولیدات یک ساله 

ســـینمای ایـــران تشـــخیص داده بایـــد در ایـــن پروژه ها 

سرمایه گذاری کرده و از قبول دیگر پروژه ها که البته کم هم 

نیستند، سر باز زده است.

 چه آثاری از نگاه فارابی فاخر هستند؟

فارغ از 32 فیلم بالا، فارابی در سال 98، از 9 فیلم فاخر نیز 

حمایت مالی به عمل آورده که میزان مشارکت در آنها، از 25 

تا 60 درصد متغیر است.

نکته جالب این فهرســـت، ملاک فاخر بودن آثار اســـت که 

مشـــخص نیســـت بر چه متر و معیاری استوار است. به جز 

»تختی« و »ماجرای نیمروز« که پروداکشـــن های سنگینی 

داشتند، آیا می توانیم برای فیلم هایی چون بی تار، سمفونی 

نهم، رمانتیســـم عماد و طوبی، سرزمین بود و نبود، سلفی با 

دموکراسی، خط نجات و یدو، عنوان »فاخر« لحاظ کنیم؟

فارابی باید لطف می کـــرد و عنوان می کرد که اولا چطور به 

این جمع بندی رسیده که این تعداد پروژه، فاخر هستند و چه 

کســـانی در چه شوراهایی، به این مهم رسیده اند و اینکه چرا 

فارابی از پروژه های حقیقتا فاخر سینمای ایران که تعدادشان 

طی این سال ها کم هم نبوده، حمایت نکرده است؟

البتـــه که باید بـــه این مهم توجه کنیم که فارابی در ســـال 

گذشته، تنها کمی بیش از سه میلیارد برای این تعداد پروژه 

فاخر ســـرمایه گذاری کرده که همین خود نشـــان می دهد 

یا این پروژه ها حقیقتا فاخر نیســـتند که چنین هزینه هایی 

می طلبند یا درصد مشارکت فارابی در این پروژه ها، آنچنان 

بزرگ و تعیین کننده نیست.

  وب سری؛ 

قابل اتکاترین حرکت سال گذشته فارابی

»وب ســـری« فرآیند جدیدی است که ســـازمان سینمایی و 

بنیاد فارابی توجه بســـیاری به آن نشان داده اند. از این مهم 

در جشنواره فیلم کودک سال گذشته رونمایی شد. حرکتی 

که استقبال قابل توجه مخاطبان را هم به همراه داشت.

نکته جالب توجه آنکه فارابی، این حرکت را محدود به جشنواره 

کودک ندانســـته و برای زمینه هـــای تولیداتی این کارها در 

فضای مجازی، دســـت به ترغیب برنامه نویسان و فعالان این 

صنعت زده اســـت. اگر دقت کنیـــم، تاریخ قرارداد فارابی با 

تیم های وب سری ســـاز، اواخر آبان ماه یعنی چند ماه پس از 

برگزاری جشنواره بوده که طی آن فارابی، با 20 گروه خلاق 

قرارداد بسته و به هر گروه هم حدود 30 میلیون بودجه داده 

تا هر تیم، 5 قسمت وب سری تولید کنند.

فارابی برای این میزان تولید از فیلمنامه تا نمونه سازی، 540 

میلیون تومان هزینه کرده که بهینه ترین و علمی ترین سرفصل 

هزینه کرد این نهاد طی سال گذشته محسوب می شود.

 موارد عجیب جشنواره فیلم فجر سال گذشته

فارابی برای جشـــنواره ملی فجر ســـال گذشته، بیش از 6 

میلیارد و 500 میلیون تومان خرج کرده اســـت. از »نیروی 

انسانی« شروع می کنیم: 

شورای سیاستگذاری برای 6 ماه فعالیت، 49 میلیون تومان 

هزینه روی دست این بنیاد گذاشته اند. شورای سیاستگذاری 

جشـــنواره فجر همـــان حلقه محدودی هســـتند که عموما 

انتصاب هایی دولتی داشـــته و تقریبا در هر دوره جشنواره 

حضور دارند.

دبیر و مدیران جشنواره که تعداد زیادی هم نیستند، برای 7 

ماه فعالیت، 332 میلیون تومان گرفته اند. یاد سخن ابراهیم 

داروغه زاده بخیر که اعلام کرد برای دبیری جشنواره سال 97، 

هیچ دستمزدی نگرفته. حالا او یا جبران دستمزد سال 97 را 

در سال 98 انجام داده یا تعداد مدیران جشنواره به اندازه ای 

بوده اند که برای فعالیت پاره وقت خود طی هفت ماه، 332 

میلیون تومان دستمزد گرفته اند.

هیات های انتخاب و داوری هم 365 میلیون تومان دستمزد 

گرفتند. تعداد داوران اصلی جشـــنواره، به جز داوران موارد 

تبلیغاتی و...، 16 نفر بود که با تقســـیم این مبلغ بین آنها 

متوجه می شویم که اگر دســـتمزدی یکسان گرفته باشند، 

سهم هر یک چقدر شده است.

نکته جالب، ستاد خبری جشنواره است که این مهم در کنار 

کارهایی چون چاپ بولتن و فرآیند تبلیغاتی، بیشتر از 350 

میلیون تومان هزینه در برداشته است. این درحالی است که 

این رقم، نصف هزینه تمام جوایز برگزیدگان جشـــنواره فجر 

اســـت. البته نباید این مورد را با طراحی، چاپ و فضاسازی 

سینماها، چاپ پوسترها و ســـازه های تبلیغاتی سینماها، 

غرفه بندی و اقلام چاپی اشـــتباه بگیریم. این 350میلیون 

تنها بخشـــی از اطلاع رسانی و تبلیغات است که برای دیگر 

محصولات جشنواره ازجمله جشنواره فیلم کودک نیز حسابی 

خبرساز شده بود.

 گشت وگذارهای بین المللی فارابی

یکـــی از مواردی که از قدیم الایام در فارابی وجود داشـــته و 

همواره هم اعتراض های بسیاری حول آن شکل می گرفت، 

حضور مدیران رده بالا یا کارشناســـان این نهاد در بازارهای 

جهانی بود. به این ترتیب که فارابی سالانه میلیون ها و حالا 

میلیاردها تومان خرج می کند تا افرادی را به جشنواره های 

برلین، کن و... بفرستد درحالی که آورده این افراد مشخص 

نیست.

یکی از دم دستی ترین این حضورها، برگزاری چتر فرهنگی یا 

غرفه سینمای ایران است که در آن، برخی محصولات تولید 

داخل برای مخاطبان خارجی در معرض فروش قرار می گیرد. 

فارابی هیچ گاه پاســـخ قانعی به این گشت وگذارها نداده و 

اعلام نکرده که این اردوی عمدتا اروپایی، چه آورده ریالی یا 

حرفه ای برای سینمای ایران داشته است.

در هزینه کرد سال 98 این نهاد، این رقم میلیاردی است. مورد 

نخستش به 101 میلیونی بازمی گردد که با عنوان »حضور در 

بازارهای بین المللی جهت شناسایی و بررسی فیلم ها« برای 

جشنواره جهانی فجر خرج شده است. اینکه چه آدم هایی از 

طرف فارابی به کدام فستیوال ها رفته اند مشخص نیست. با 

توجه به ادعای جشـــنواره جهانی فجر که »گرید الف« دنیا را 

دارد و سالانه فرم های بسیاری برای حضور در این جشنواره 

از ده ها کشور ارسال می شود، به نظر بسیار عجیب نیست که 

هیات یا هیات هایی به جشـــنواره های دنیا فرستاده شوند تا 

فیلم هایی را برای حضور در این جشنواره شناسایی و بررسی 

کنند؟ اتفاقی که ممکن اســـت ســـال ها پیش نیز در ردیف 

همین بهانه وجود داشـــته و احتمالا طی دوره های آتی نیز 

به همین روال تداوم یابد.

مورد دوم به برپایی چتر ســـینمای ایران در جشـــنواره کن 

باز می گردد. گروهی به منظـــور معرفی و عرضه محصولات 

ســـینمای ایران، 12 روز در این شهر ساحلی فرانسه اقامت 

کرده و 227 میلیون تومان بودجه صرف می کنند. 86 میلیون 

هم صرف بسته های فرهنگی و بروشور می شود.

جمعی از کارشناســـان فارابی و البته کارشناسان جشنواره 

کودک اصفهان و جهانی فجر نیز در همین مدت به کن فرانسه 

اعزام شده و بابت اقامت 12 روزه شان، حدود 345 میلیون 

تومان خرج می شـــود. البته کـــه احتمالا دلیل این حضور، 

کسب تجربه بوده و مورد خاصی درباره اعزام این تعداد نفرات 

)که مشخص نیست چند نفر بوده اند( رسانه ای نشده است.

 مورد سوم، به بهمن سال گذشته برمی گردد که این بار چتر 

سینمای ایران در جشنواره برلین پهن می شود. گروهی )که 

باز مشخص نیســـت چند نفر بودند( طی 10 روز اقامت در 

برلین آلمان، حدود 350 میلیون تومان خرج روی دســـت 

فارابی می گذارند. برای بســـته های فرهنگی نیز حدود 15 

میلیون تومان هزینه می شود.

حضور 10 روزه فعالان بین الملل نیز در جشنواره برلین، بیش 

از 102 میلیون تومان آب می  خورد.

جمع این هزینه ها، چیزی بیش از یک میلیارد و 200 میلیون 

از هزینه سالانه فارابی را شامل می شود. اینکه سالانه تعداد 

مشخصی تحت عنوان کارشناس به جشنواره های رده بالای 

جهانی فرســـتاده شده و هیچ اتفاقی را برای سینمای ایران 

رقم نمی زنند، موردی بوده که سال ها به محلی برای اعتراض 

رســـانه ها و دلسوزان هنر هفتم تبدیل شـــده اما متاسفانه 

مدیریـــت فارابی هیچ گوش شـــنوایی برای بهینه کردن این 

سفرها در جهت مصالح سینمای ایران نداشته است. مشخص 

نیســـت چه آدم هایی هر ســـاله به این فستیوال ها فرستاده 

می شوند و چه عملکردی در این حضورهای فرهنگی دارند.

نهایت سیاســـت فارابی هم در این موارد، ارائه گزارش کلی 

از این سفرهاســـت. وقتی هم که می خواهیم وارد مصادیق 

شویم، بهترین سیاست، »سکوت« است.

 چالش بزرگ تری 

به نام جشنواره فیلم کودک ونوجوان

جشـــنواره فیلم کودک اصفهان سال هاســـت که سیاسی 

شـــده. دیگـــر رنگ وبوی قبل خودش را نـــدارد و حالا دیگر 

صدای اعتراض به جای رسانه ها، از گلوی سینماگران شنیده 

می شود. از ناداوری و حضور یک تعداد ثابت به عنوان داور و 

سیاستگذار گرفته تا سالن های خلوت و بلیت هایی که فروش 

نمی روند و از آن سو، مدیرانی که دم از موفقیت روزافزون این 

اتفاق فرهنگی می زنند. 

فارابی برخلاف جشنواره ملی و جهانی فجر و چند جشنواره 

متنوع سینمایی دیگر، در جشنواره کودک، فراغ بال بیشتری 

دارد و به اصطلاح، خودش برگزارکننده امور است.

اینکه چرا جشنواره کودک با سیل انتقادهای بسیار از طرف 

جامعه ســـینمایی کشور مواجه اســـت، موضوعی است که 

درحوصله این گزارش نمی گنجد و باید به صورت جداگانه و 

مفصـــل بدان پرداخت، در اینجا می خواهیم به چند مورد از 

هزینه های عجیبی اشاره کنیم که در جشنواره سال گذشته 

اصفهان خرج شد.

هیـــات انتخاب و داوران جشـــنواره، با آنکـــه کم تعدادتر از 

جشـــنواره ملی فجر بودند، اما نصف آنها دســـتمزد گرفتند 

یعنی 184 میلیون تومان.

بـــرای افتتاحیه و اختتامیه حدود 240 میلیون تومان خرج 

شد. حال آنکه هزینه ســـالن در اصفهان، به مراتب ارزان تر 

از تهـــران بـــوده و تعداد مدعوین و نوع برگزاری مراســـم در 

اندازه های جشـــنواره فجر در تهران نیســـت که بخواهد به 

چنین ارقامی ختم شود.

حدود 230 میلیون هم جوایز و هدایای برگزیدگان جشنواره 

کودک است. درحالی که جمع جوایز جشنواره ملی فجر با آنکه 

در بیش از 20 شاخه برگزیده دارد و ساخت سیمرغ، هزینه 

زیادی را می طلبد، کمتر از 725 میلیون خرج داشت آن هم 

در روزگار دلار 17 هزار تومانی. حال آنکه در روزگار دلار 12 

هزار تومانی تابستان سال گذشته و درشرایطی که جشنواره 

کودک، تنها در چند بخش محدود برگزیده دارد، اما شاهد آن 

هستیم که میزان دریافتی برگزیدگان، یک سوم جشنواره ملی 

فجر است که در نوع خود عجیب به نظر می رسد. 

عوامل اجرایی و ســـتادی جشـــنواره نیز که 130 نفر عنوان 

شـــده و بعید اســـت تعداد این عوامل در جشنواره عریض و 

طویل ملی و جهانی فجر به این تعداد برســـد، 487 میلیون 

تومان خرج روی دست فارابی گذاشته اند.

بـــرای دوبله هم زمان، ترجمه و حق الزحمه بخش بین الملل 

که مشخص نیست دقیقا به چه مواردی تعلق می گیرد چیزی 

حدود 295 میلیون تومان هزینه تعلق گرفته است.

خدمات پشتیبانی که باز مشخص نیست، دقیقا به چه مواردی 

اشاره دارد، حدود 165میلیون تومان است.

ترانســـپورت میهمانـــان خارجی بیـــش از 616 میلیون و 

ترانسپورت میهمانان داخلی هم حدود 220 میلیون هزینه 

دربر داشته است.

انتشارات، کاتالوگ، پوستر، کتاب و سایر اقلام چاپی، 195 

میلیون هزینه درپی داشته است. درحالی که هزینه این مهم 

در جشـــنواره جهانی فجر که با توجه بـــه بین المللی بودن 

میهمانانش، ضرورت بیشتری را در این حوزه می طلبد، حدود 

27 میلیون بوده است. 

فعالیت های حـــوزه ارتباطات، روابط عمومی فضای مجازی 

و امور مرتبط با رســـانه های جمعی نیز رقم سرسام آور حدودا 

350 میلیونی را به خود دیده اســـت. خیلی جالب است که 

درطول برگزاری جشـــنواره کودک، اغراق نیست اگر بگوییم 

حتی بســـیاری از اصفهانی ها هم از برگزاری این جشنواره 

مطلـــع نبودند و فضای فرهنگی جامعه جو آرامی را شـــاهد 

بود که هرگز آن التهاب جشـــنواره های ملی و جهانی فجر را 

به خود ندید. با 350 میلیون اعتبار برای فعالیت های حوزه 

ارتباطی و رسانه ای و البته روابط عمومی، باید یک امپراتوری 

رسانه ای شـــکل می گرفت که تیتر تمام رسانه های حداقل 

فرهنگی یک هفته کشور را به خود اختصاص می داد، آن وقت 

سری به تیترهای صفحات فرهنگی روزنامه ها در ایام برگزاری 

جشـــنواره کودک اصفهان سال گذشته بزنید و ببینید تا چه 

میزان با امپراتوری رسانه ای این جشنواره مواجه بوده اید.

با تمام این احوال، فارابی برای جشنواره کودک سال گذشته، 

حدود سه میلیارد و 900میلیون تومان خرج کرد؛ خرج هایی 

که شهرداری و استانداری اصفهان و دیگر نهادهای استانی و 

ملی انجام دادند هم به کنار، حالا با یک پرسش مواجه هستیم 

و آن اینکه با این همه خرج، چرا ســـالن های اصفهان خالی 

بود؟ این همه میهمان داخلی و خارجی که ترانســـپورت آنها 

بیش از 800 میلیون تومان خرج روی دست فارابی گذاشته 

است، چرا در سالن ها و برنامه های جانبی این جشنواره حضور 

نداشـــتند؟ چرا اصفهانی ها حتی باوجـــود بلیت نیم بهای 

فیلم های این دوره، از فیلم ها اســـتقبال نکردند؟ فارابی چه 

زمانی قرار اســـت به این سوالات و سوالات بسیار دیگری که 

ســـبب شده تا هرسال جشـــنواره کودک اصفهان منزوی تر 

از ســـال قبلش برگزار شـــود، پاســـخ دهد و افکار عمومی و 

سینمادوستان و دلسوزان این هنر را آرام کند؟ 

 نمونه های عجیب دیگر

فارابی در بخش »کمک به اجرای نظرســـنجی فعالیت های 

سینما«، 15 میلیون تومان بابت »پژوهش محتوای فیلم های 

شرکت کننده در جشنواره سینما حقیقت« پرداخت می کند!

در ادامه، 30 نفر را مامور نظرســـنجی جشـــنواره ملی فجر 

گماشته و بابت این موضوع، حدود 30 میلیون تومان هزینه 

می کند! درحالی که اهالی رسانه در جشنواره سال گذشته 

فیلـــم فجر، از کمبودهای بســـیاری در رنج بودند و این 30 

میلیون می توانســـت بخشی از مشکلات آنها را هموار کند، 

فارابی ترجیح داد آن را خرج نظرسنجی کند. اینکه سوالات 

نظرسنجی در چه موردی بوده و به چه درد جشنواره پارسال 

و دوره های بعدی آن می خورد و اصلا سوالات تا چه اندازه از 

پشـــتوانه علمی برخوردار بوده و قابلیت های اجرایی آنها در 

آینده تا چه اندازه ای اســـت، ازجمله سوالاتی است که ذهن 

را مشغول می کند. این نظرسنجی احتمالا در جشنواره سال 

97 هم برگزار شده ولی کدام معضل جشنواره 97 به واسطه 

این نظرسنجی، در جشنواره 98، حل یا مرتفع شد؟ 

فارابـــی همچنین برای حمایت از برگـــزاری جایزه پژوهش 

ســـینمایی ســـال که جمع بودجه آن کمتر از 200 میلیون 

تومان است، بیش از 80 میلیون تومان را به عنوان حق الزحمه 

دبیران عوامل اجرایی و ستادی درنظر می گیرد! بیش از 24 

میلیون را هم برای شـــورای سیاســـتگذاری، هیات داوری و 

کارشناســـان. جمع این دو سرفصل، بیش از نیمی از بودجه 

کل این مراســـم است پس هزینه کرد ارتقای مفهوم پژوهش 

چه می شود؟ مشخص نیست فارابی از یک رویداد سینمایی 

حمایت می کند تا به یک آورده پژوهشـــی و قابل اتکا دست 

یابد یا به آدم های پاره وقت حاضردر آن حق الزحمه دهد؟

فارابی همچنین درطول ســـال 98، برای 12 نفر، مقدمات 

سفر به خارج از کشور را فراهم می کند. این مقدمات شامل 

هزینه ویزا، کمک هزینه سفر، بیمه مسافرتی، عوارض خروج 

و بعضا بلیت هواپیما بوده است. دلیل آنکه چنین اقداماتی 

را برای برخی فیلمســـازان انجام داده یا شرکت در جشنواره 

بوده یا کارگاه فیلمسازی! اینکه فارابی به عنوان یک نهاد تماما 

دولتی تا چه اندازه مخیر اســـت که برای برخی فیلمسازان 

چنین اقدام هایی را انجام بدهد، باید با توضیحات مبسوطی 

همراه باشـــد. البته بخشـــی از این فیلم ها متعلق به فارابی 

اســـت و طبیعتا باید هزینه سفر کارگردان کار را برای حضور 

در فســـتیوال فراهم آورد. حال اگر فیلمی متعلق به فارابی 

نباشد، تکلیف چیست یا فرســـتادن فلان کارگردانان برای 

حضور در کارگاه آموزشـــی فیلمسازی چین، چه نفعی برای 

این بنیاد داشته و چرا مشخصا این بنیاد این دو نفر خاص را 

به این کارگاه فرستاده است؟!

فیلم »یک خانواده محترم« را به یاد دارید؟ نخستین ساخته 

»مســـعود بخشـــی« که قبل از اکران، جنجال بسیاری به راه 

انداخت و به دلایلی چون سیاه نمایی یا ارائه تصویر غیرواقعی 

از ارزش ها، هیچ گاه  روی پرده نرفت. حالا فارابی در اقدامی 

عجیب، در تولید فیلم جدید این کارگردان )یلدا(، 25 درصد 

مشارکت کرده و حتی برای حضور این کارگردان در جشنواره 

برلین، کمک هزینه سفر درنظر گرفته و پول بلیت هواپیمایش 

را می پردازد. آیا سیاست فارابی برای دیگر چهره هایی از این 

دست هم به همین ترتیب است یا این امکان تنها در انحصار 

برخی چهره های مورد وثوق این نهاد قرار دارد؟

 حالا که جشنواره ای نداریم

 پول های میلیاردی کجا می روند؟

بنیاد سینمایی فارابی، سال گذشته بیش از 6 میلیارد و نیم 

برای جشنواره ملی فجر خرج کرد، بیش از 565 میلیون برای 

جشنواره جهانی فجر، حدود سه میلیارد و 900 میلیون تومان 

هم برای جشـــنواره کودک، 116 میلیون تومان به جشنواره 

فیلـــم وارش داد، یک میلیـــارد و 600 میلیون به حمایت از 

برگزاری جشـــنواره فجر در اســـتان ها اختصاص داد و 50 

میلیون تومان هم به جشنواره فیلم رشد. 

اگر فرض را بر این بگیریم که جشـــنواره ملی فجر امســـال 

برگزار نمی شـــود و در فرضی دیگر، بودجه امسال فارابی را 

نیز هم اندازه بودجه سال گذشـــته بدانیم، آن وقت تکلیف 

این بودجه حدودا 13 میلیاردی چه می شود؟

بودجه ای که فارابی با آن می تواند دستگیری بسیاری درحوزه 

مشاغل ســـینمایی و آدم های مرتبط با این هنر انجام دهد 

اما همان گونه که مشـــاهده کردیـــم این بنیاد درطول 6 ماه 

گذشته که تولیدات سینمایی، سینماداران و اهالی سینما 

به دلیل شیوع گسترده کرونا، با سخت ترین شرایط ممکن به 

حیات ادامه داده یا بدرود حیات گفته اند، سیاستی منفعلانه 

درپیش گرفت و هیچ اقدامی برای بهبود وضعیت ســـینما و 

اهالی آن انجام نداد.آیا این حدود 13 میلیارد قرار اســـت به 

خزانه دولت بازگردانده شود یا در لوای سرفصلی دیگر خرج 

شود؟ تازه به این مبلغ بیفزایید دیگر هزینه هایی که امسال 

دیگر برای فارابی رقم نمی خورند، مانند اعزام کارشناسان به 

جشنواره های کن و برلین که سال گذشته بیش از یک میلیارد 

و 200 میلیون تومان خرج روی دست این نهاد گذاشت.

فارابی باید اعلام کند با بودجه هنگفتی که امســـال از عدم 

برگزاری این ســـرفصل ها در خزانه این بنیاد باقی می ماند، 

چه کارهایی را می خواهد انجام دهد.

 نه خیال تان آسوده شود و نه وجدان تان آرام؛ 

این شفاف سازی نبود 

این مرقومه ای که بنیاد سینمایی فارابی، تحت عنوان گزارش 

عملکرد یک ساله منتشـــر کرد، قدمی در مسیر شفافسازی 

به حســـاب نمی آید. کمااینکه انتشـــار این بیلان ها، دامنه 

پرسش های اهالی رسانه ها و دلسوزان سینمایی را از برخی 

اقدامات این بنیاد بیشـــتر هم کرد. ضمن اینکه سرسختی 

تصمیم گیران این نهاد را دربرابر برخی خواست های همگانی 

به تصویر کشـــید.اینکه چرا تا این میزان خرج برای جشنواره 

کودک شده و هیچ خروجی چشمگیری از این فستیوال جهانی 

مشاهده نمی شـــود، خود محل پرسش های بسیاری است. 

اینکه چرا هزینه های اجرایی جشـــنواره کودک، از جشنواره 

جهانی فجر بیشـــتر اســـت و چرا این هزینه ها در مقایسه با 

جشـــنواره ملی با آن همه شـــرکت کننده و مدعو، مقیاس 

وسیع تری دارد، سوالی است که باید پاسخ درخور توجهی به 

آنها داده شود.چرا فارابی همواره دربرابر دلسوزان سینما گارد 

گرفته و به تکرار تصمیم های گذشته خود اصرار می ورزد؟ نه 

پاسخ منطقی و دندان گیری درقبال سیاست هایش دارد و نه 

چابک سازی و بهینه سازی در خرج کرد خود را شاهد است. در 

فارابی، در بر همان پاشنه ادوار قبلی خود می چرخد.فارابی 

این ســـال ها به مقام اپوزیسیونی تنزل یافته که راهکارهای 

حرفه ای و صنفی خود را رها کرده و بیشتر اقداماتی می کند 

که شـــائبه  سیاسی کاری  دارد. در معدود دفعاتی هم که در 

مقام پاسخگو برآمده، آنقدر لقمه را دور دهانش چرخانده و به 

اصل مطلب اشاره نکرده که ابهامات را بیشتر کرده است، چون 

بودجه فارابی از بیت المال تامین می شـــود، به همین دلیل 

باید درقبال این پرســـش ها پاسخگو باشد و همه رسانه های 

منتقد از خود را »زرد« و »مغرض« نبیند.منتظر پاســـخگویی 

این بنیاد مردمی که از بیت المال ارتزاق می کند، می مانیم.

پرسشهاوابهامهای»فرهیختگان«پسازانتشارعملکردمالیسال98بنیادسینماییفارابی

 چگونه فارابی را 
حاشیه نشین سینما کردند؟   

    شرایط برگزاری جشنواره آنلاین فیلم کوتاه

سیدصادق موسوی، مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران در گفت وگویی که با مهر داشته 

از شـــرایط برگزاری جشنواره فیلم کوتاه به صورت آنلاین گفته است: »شورای سیاستگذاری 

جشنواره فیلم کوتاه تهران توسط سازمان سینمایی منصوب شد و کارهای برگزاری جشنواره 

نیز آغاز شده است و در حال حاضر تمام فعالیت های خود را براساس برگزاری یک جشنواره 

متعـــارف مانند دوره های گذشـــته ادامه می دهیم اما اگر به هر دلیلـــی در ایام آبان ماه که 

جشنواره در آن برگزار می شود، شرایط فعلی بهبود پیدا نکند و اجتماعات همچنان محدود 

باشند این جشنواره به شیوه های دیگری برگزار می شود. درواقع اگر قرار باشد این جشنواره 

به صورت آنلاین برگزار شـــود باید رضایت فیلمســـازان گرفته شود، چراکه اگر آثار روی بستر 

اینترنت بیاید، به معنای انتشـــار فیلم اســـت و امنیت آن را نمی توان تضمین کرد. به همین 

دلیل باید رضایت صاحبان آثار گرفته شود.« موسوی در پاسخ به این پرسش که اگر صاحبان 

فیلم ها تمایلی به نمایش اینترنتی فیلم های خود نداشـــته باشـــند، شورای سیاستگذاری 

چه تصمیمی می گیرد، ادامه داد: »باید در شـــورای سیاســـتگذاری جشنواره این مساله مورد توجه قرار گیرد که اگر صاحبان آثار هیچ تمایلی به نمایش اینترنتی 

فیلم های خود نداشـــته باشـــند، چگونه جشنواره را برگزار کنیم، به همین دلیل و با توجه به اینکه این مساله در شورای سیاستگذاری جشنواره هنوز مطرح نشده 

نمی توانم نظری در این زمینه بدهم.« 

    انتشار داستان های 14 نویسنده ایرانی در عراق

ترجمه عربی 14 داستان از 14 نویسنده ایرانی، با عنوان »مرثیه الهواء« )مرثیه باد( 

در عراق منتشر شده است. این کتاب با ترجمه حسین طرفی و مقدمه ای از کیهان 

خانجانی با عنوان »داســـتان کوتاه جهان بی داستان کوتاه ایران ناقص است« در 

انتشارات شهریار عراق انتشار یافته است. این گزیده داستان در دو بخش، »کتاب 

مرگ« و »کتاب زندگی«، گردآوری، تدوین و ترجمه شـــده اســـت. عنوان کتاب نیز 

نام داستانی از ابوتراب خسروی است و از مجموعه داستان »کتاب ویران« انتخاب 

شده است. داستان هایی از صادق چوبک »انتری که لوطی اش مرده بود«، هوشنگ 

گلشیری »عروســـک چینی من«، احمد محمود »ستون شکسته«، نسیم خاکسار 

»زایر«، ابوتراب خسروی »مرثیه باد«، محمدرضا صفدری »دو رهگذر«، قاضی ربیحاوی 

»حفره«، عدنان غریفی »کوسه«، کورش اسدی »پوکه باز«، حسین مرتضاییان آبکنار 

»داستان رحمان« و... در این مجموعه منتشر شده است. در بخشی از مقدمه این 

مجموعه به قلم کیهان خانجانی که توســـط احمد حیدری به عربی ترجمه شـــده، می خوانیم: »پانزده سال پس از انقلاب مشروطه، سال 1300 سال مهمی است در 

تاریخ ادبیات ایران؛ در سه حوزه شعر و نمایشنامه و داستان، سه اثر به چاپ می رسند که پیشنهادهایی تازه  هستند برای نظم و نثر کهن فارسی: انتشار شعر نو »قصه 

رنگِ پریده« از نیما یوشیج، انتشار نمایشنامه »جعفرخان از فرنگ برگشته« نوشته جعفر مقدم، انتشار مجموعه داستان »یکی بود یکی نبود« از محمدعلی جمال زاده.« 

    تلاش های جدید آمریکایی ها برای بازگشت مردم به سینما

شرکت ای ام سی تیه ترز به تازگی یکی از بدترین دوره های تاریخ 100ساله خود را تحمل 

کرده است. درحالی که این زنجیره سالن های سینما می خواهد 100 پرده خود را بیستم 

آگوست پس از ماه ها تعطیلی به خاطر پاندومی کووید-19 دوباره افتتاح کند، راهی جدید 

برای بازگرداندن مخاطبان پیدا کرده است. فقط به مدت یک روز، قیمت بلیت سینماهای 

ای ام سی 15سنت خواهد بود. این تقریبا برابر با قیمت سینماها در سال 1920 است. 

سالی که موسسان این شرکت یعنی برادران دوبینسکی کار خود را با یک سالن سینما در 

کانزاس سیتی در میزوری آغاز کردند. البته این قیمت بلیت شامل بلاکباسترهای جدید 

نخواهد بود. ای ام سی در روز اول فیلم هایی قدیمی تر ازجمله »پلنگ سیاه« و »امپراتوری حمله 

می کند« را پخش خواهد کرد. ای ام سی می خواهد سالن های سینمای خود در ایالات متحده 

را به صورت مرحله ای افتتاح کند و هدفش این است که تقریبا دوسوم از بیش از 600 سالن 

خود را تا زمان اکران فیلم »تنت« کریستوفر نولان در روز سوم سپتامبر باز کرده باشد. 

مسئولان هنوز اجازه افتتاح دوباره سینماهای عظیم را نداده اند. این زنجیره سینماها از روز بیست ویکم آگوست به بعد شروع به نمایش تعدادی از فیلم های قدیمی تر ازجمله 

نسخه دهمین سالگرد »تلقین« و همچنین »بازگشت به آینده«، »شکارچیان روح« و »گریس« می کند. قیمت بلیت ورودی این نمایش ها پنج دلار خواهد بود. این زنجیره 

سینماها همچنین به اعضای برنامه اشتراکش یک برنامه  انگیزشی پیشنهاد داده و آنها می توانند تا پایان اکتبر از اعتباری 10 دلاری بهره ببرند. 

    قرارداد چند ساله دی کاپریو با سونی

کمپانی »اپین وی پروداکشـــنز« که به لئونـــاردو دی کاپریو تعلق دارد از طریق 

عقد قرارداد همکاری با ســـونی پیکچرز برای این کمپانی محصولات سینمایی 

و تلویزیونـــی تهیه می کند. دی کاپریو که با بـــازی در فیلم »روزی روزگاری در 

هالیـــوود« با این کمپانی همکاری کرده بـــود، به این ترتیب همکاری خود را با 

آن ادامه می دهد. این قرارداد یک قرارداد چند ساله خوانده شده و دو کمپانی 

دو پروژه را برای شروع کار انتخاب کرده اند. کمپانی »اپین وی« تهیه فیلم های 

»بازگشـــته از گور«، »گرگ وال استریت« و »جزیره شـــاتر« را انجام داده  است. 

بخش سینمایی استودیو »سونی پیکچرز« با انتشار اطلاعیه ای این خبر را اعلام 

کرد و تام راتمن مدیر آن زبان به تحسین دی کاپریو گشود و یادآوری کرد که از 

نخستین باری که دی کاپریو را حدود 24 سال پیش در فیلم »رومئو و ژولیت« دیده 

و بعد در فیلم »تایتانیک« با وی همکاری کرد، او را تحسین کرده و به عنوان یک 

نابغه تمام عیار فیلمســـازی شـــناخته است. د کاپریو هم در بیانیه خود به تجلیل راتمن پرداخت و گفت که او در سه دهه حضورش در این حرفه حامی تجربه گرایی 

بوده و نخواســـته اســـت راه ســـنتی و امن هالیوود را تکرار کند. وی این قرارداد را ورود به فاز جدید همکاری با سونی خواند. سونی در سال های اخیر قراردادهای 

همکاری همه جانبه مهمی را از دست داده است. این درحالی است که دی کاپریو به تازگی قرارداد همکاری چندجانبه  چندساله ای با اپل هم امضا کرده است. 

  چارسو

سرفصل سوالاتی که فارابی باید به آنها پاسخ دهد
یک سوم بودجه سالانه فارابی صرف هزینه های جاری و پشتیبانی می شود؛ این هزینه ها شامل چه مواردی می شوند؟  1

از میان تولیدات سالانه حدود 100 فیلم، ملاک حمایت مالی فارابی از تحقیق و نگارش 1۹ فیلمنامه بعضا گمنام چیست؟  2

چرا فارابی طی این سال ها، درصد مشارکت های صدردرصدی خود را کاهش داده و به جای آثار جریان اصلی سینما، مالکیت آثار عمدتا خنثی را عهده دار شده است؟  3

فارابی پاسخ دهد چطور آن ۹ پروژه ای را که سال گذشته تحت عنوان »فاخر« از آنها حمایت مالی کرده است، با این عنوان )فاخر( خطاب می کند؟  4

چرا دایره شورای سیاستگذاری فارابی برای جشنواره های مختلف سینمایی، شامل نام ها و چهره های تکراری و همیشگی است؟  5

چرا ستاد خبری جشنواره ملی فجر 350 میلیون تومان و ستاد خبری جشنواره کودک هم 350 میلیون تومان بودجه گرفته است؟  6

حضور سینمای ایران در چتر فرهنگی جشنواره های کن یا برلین، چه آورده مالی یا حرفه ای برای صنعت سینمایی ایران به همراه دارد؟  7

وقتی جشنواره جهانی فجر ادعا می کند صدها فرم از سراسر جهان برای حضور در این فستیوال ارسال می شود آن وقت »حضور در بازارهای بین المللی جهت شناسایی و بررسی فیلم ها« 
که سال گذشته 101 میلیون تومان خرج آن شده است، چه معنی می دهد؟ 

8

سال گذشته 345 میلیون تومان خرج اقامت جمعی از کارشناسان فارابی، جشنواره کودک اصفهان و جهانی فجر در جشنواره کن شده است. نام این افراد چه بوده و به چه دلیل به کن 
اعزام شدند؟ 

۹

آن فعالان سینمای بین الملل که جدا از گروه چتر فرهنگی به جشنواره برلین رفتند، به چه منظور اعزام شدند؟  10

عوامل اجرایی جشنواره کودک 130 نفر بودند با 487 میلیون تومان بودجه یعنی بیشتر از جشنواره های ملی و جهانی فجر. چرا؟  11

چرا هزینه انتشارات و کاتالوگ در جشنواره جهانی، 27 میلیون تومان است اما در جشنواره کودک 1۹5 میلیون تومان؟  12

داده های نظرسنجی جشنواره ملی فجر، چه زمانی مورد استفاده قرار می گیرد و کدام اتفاق جشنواره ملی فجر سال گذشته از روی نظرسنجی سالیان قبل صورت پذیرفته بود؟  13

چرا فارابی برای معدود فیلمسازان، هزینه ویزا، پول بلیت هواپیما، عوارض خروج و بیمه مسافرتی برای سفر به خارج از کشور درنظر گرفت؟  14

فرستادن دونفر در سال گذشته به کارگاه آموزش فیلمسازی چین چه نفعی برای بنیاد سینمایی فارابی داشته و چرا این دونفر انتخاب شدند؟ 15

حالا که امسال جشنواره جهانی فجر، جشنواره کودک و رشد و شاید ملی فجر برگزار نشود و چتر فرهنگی کن و برلین هم برپا نمی شود، این بودجه حدودا 14 میلیاردی قرار است در 
کجا خرج شود؟ 

16

انتظارهایی که از فارابی می رود
فیش حقوقی مدیران ارشد فارابی در مسیر شفاف سازی منتشر شود 1

فارابی مشخصا منتشر کند چند کارگروه و هیات در این بنیاد مشغول به فعالیت هستند؛ اسامی اعضا، تخصص ها و دریافتی هایشان را منتشر کند 2
دستمزد دبیر جشنواره ملی فجر سال گذشته و مدیران ارشد آن منتشر شود  3

آمار و تعداد تولیدات به فروش رفته در چتر فرهنگی کن و برلین سال گذشته منتشر شود 4
اسامی کامل افرادی که از طرف فارابی به جشنواره های کن و برلین سال گذشته رفته اند، منتشر شود  5

اسامی افرادی که برای جشنواره جهانی فجر در بازارهای بین المللی جهت شناسایی و بررسی فیلم ها حضور یافتند منتشر شده و نام آن جشنواره ها نیز اعلام شود  6
شاخص های پیشرفت جشنواره کودک یا سینمای کودک طی سال های اخیر منتشر شود و اینکه جشنواره کودک تا چه میزان در آن نقش داشته است 7

ریز هزینه های افتتاحیه و اختتامیه جشنواره کودک اصفهان طی سال گذشته منتشر شود 8
خدمات پشتیبانی جشنواره کودک با 165 میلیون تومان بودجه تشریح شود  ۹

تعداد دقیق بلیت های خریداری شده مردمی جشنواره کودک سال گذشته منتشر شود 10
سوالات نظرسنجی فارابی در ایام جشنواره ملی فجر منتشر شود 11

لیست تمام افرادی که سال گذشته از فارابی درخواست تسهیلات داشتند، منتشر شود 12
لیست تمام افرادی که سال گذشته متقاضی حضور در فستیوال های جهانی بودند، منتشر شود  13

مجتبی اردشیری
fروزنامه نگار a r h i k h t e g a n

فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان


